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Durant tot el 2019 el Centre Artístic Musical de Bétera va 

estar de celebracions per commemorar el seu cinquanta 

aniversari. Un any farcit d’actes que van posar de relleu el 

treball de tots aquells i aquelles que durant 50 anys han 

estat lluitant de valent pel bon funcionament d’aquesta 

societat. Però, va arribar la pandèmia després d’un últim i 

espectacular concert de la nostra Banda Simfònica aquell 8 

de març de 2019.  

Malgrat totes les restriccions, la nostra societat no va frenar la seua activitat, tant a 

nivell d’agrupacions com de l’escola, i tot açò va ser possible gràcies al treball 

incessant dels nostres professors i directors a qui vull tornar a donar les gràcies.  

Moltes coses han passat des d’aleshores, males i bones. Durant aquest període de 

temps hem patit la pèrdua de tres persones molt volgudes que formaven part 

d’aquesta gran família que és el CAMB i que no puc deixar de nomenar. En primer 

lloc, en desembre de 2020, la COVID es va emportar a Rafael Romero Campos, 

conserge i abanderat durant moltíssims anys de la nostra Banda. En octubre de 

2022 va ser Liberto Sánchez Rozalén el que ens va deixar. President, directiu, amic 

i company durant tants anys. I desafortunadament, en abril de 2023, vàrem 

lamentar la pèrdua de la que va ser la nostra última presidenta, Amparo Picher 

Ricart. Per sempre, estareu 

presents en els nostres cors i en la nostra història.  

D’altra banda, hem viscut moments memorables, com aquell 28 de maig de 2022 

on vaig tenir l’honor de rebre de mans de la presidenta de la Federació de Societats 

Musicals de la Comunitat Valenciana (FSMCV), Daniela González Almansa, el 

reconeixement pel nostre 50 aniversari.  

El 15 de juny de 2022, el nostre veí i germà meu, Ramón Asensi i Ramón, després 

de 39 anys d’investigació i patrocinat pel nostre Ajuntament, va presentar el llibre 

Les Bandes de música a Bétera: origen i evolució, mantenint viva la història de la 

nostra música.  

En Santa Cecília de 2022 vàrem fer un concert especial, homenatge a Josepa 

Campos Aparisi pels seus 50 anys formant part de la nostra societat. Dona molt 

vinculada al CAMB que ha ocupat càrrecs tan diversos com són els de músic de la 
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Banda, secretària de l’escola, directora del Cor i presidenta de la societat, a més de 

formar part de diferents directives durant moltíssims anys.  

A més, han sigut anys de canvis per a les nostre agrupacions. En Santa Cecília de 

2022, José Antonio Cavero Garcia deixà l’orquestra i va passar a ser dirigida per 

Agustín Giménez Cerveró. Poc després, en abril de 2023, és Pedro Vicente Alamà 

qui deixa la Banda Simfònica que serà dirigida des d’aleshores per José Ignacio 

Blesa Lull. I tot açò, amb la dificultat afegida d’una renovació de la Junta Directiva.  

Uns ens deixen per a donar pas a uns altres que arriben amb la il·lusió renovada i 

les ganes fresques d’ajudar a continuar creixent musicalment.  

 

Per a mi és un honor, un privilegi i una responsabilitat ser la presidenta del Centre 

Artístic Musical de Bétera però, al mateix temps, és un gran orgull representar a 

aquesta societat que és com la meua segona família. 

 

Mª Luz Asensi i Ramón 

Presidenta del Centre Artístic Musical de Bétera 
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Estimado lector, estimada lectora. 

Es toda una novedad el que yo aparezca por aquí. 

No es afán de protagonismo, ni mucho menos. Tan sólo 

quiero ponerte unas líneas que anticipen lo que vas a leer. 

Lo más normal, es que mientras estás con esta revista en 

tus manos, nos encontremos a mediados de 2024. 

No sabemos muy bien cómo, pero hemos dado un salto 

temporal desde aquel último Faristol, el cual cubrió el año 2019. 

Quizá nos hemos acomodado, quizá la pandemia nos ha cambiado, pero el caso 

es que no habíamos publicado la revista desde entonces. 

Así que nos hemos puesto a coger fotos, de entre los cientos que nuestro amigo 

Ximo Asensi ha hecho (gracias, Ximo), hemos recapitulado información y nos 

hemos puesto a la faena. 

No voy a negar que ha sido un proceso largo, y le hemos echado muchas horas 

(personalmente le he robado tiempo al tiempo) para sacar algo que es de todos y 

de todas. Porque todos somos parte de Faristol y Faristol es parte de todos nosotros.  

Al final, esto es un viaje en el tiempo, donde los eventos se entrecruzan y hay que 

mirarlo en perspectiva global. 

En fin, no me enrollo más, espero que te guste y la disfrutes tanto como cariño le 

hemos puesto, que ha sido mucho. 

Muchas gracias a quienes, de forma directa o indirecta, habéis participado y 

colaborado. 

¡Arrancamos! ¡Buen viaje! 

Un cordial saludo 

 
Jorge Batlle Montero 
Vicepresidente del Centre Artístic Musical de Bétera  
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Estimats socis, alumnat, pares, mares, familiars, seguidors i 

simpatitzants o lectors, ha sigut un interval de quatre anys 

des de la darrera edició, les raons les recordem i ens 

quedem en això que ens va fer més forts, més lluitadors i 

estar més units per la música. Ara hem de seguir així.  

Aquests quatre anys hem treballat per a oferir sempre el 

millor de nosaltres, si les condicions no ens acompanyaven, 

ens reinventàvem per poder arribar, però igualment vàrem complir en els nostres 

objectius de formació, culturització i sociabilització.  

M’agradaria destacar la labor del claustre en aquells moments tan difícils, quan la 

comunicació era tan complicada i les hores de treball es multiplicaven, a més a més, 

un treball més enllà de la mera formació acadèmica. Les noves tecnologies entraren 

en el nostre dia a dia i es quedaren per a millorar la nostra pràctica. D’ací naix el 

projecte de presentació dels instruments, que es pot trobar a la nostra pàgina web, 

que va arribar a tot l’alumnat dels col·legis de Bétera i hui en dia és un recurs 

didàctic del qual continuem fent ús. En aquest període vàrem gaudir de les 

audicions en línia, amb gravacions, amb mitjans i en grups reduïts, fins que 

arribàrem a la comunicació plena, sempre m’agrada recalcar en les presentacions 

el gran paper del receptor per a obtindre una comunicació efectiva i afectiva. 

En juliol la nostra Banda Juvenil dirigida per Alfonso Bautista rebia un 1r premi en 

el Valencia Music Award Competition, recompensa al treball i gravació en el mes de 

juny. 

El curs 2021-2022 es presentava amb nombrosos projectes com a organitzadors i 

com a col·laboradors. Les audicions de cors tornaven en la seua plenitud i el públic 

sense limitacions.  

El curs 2022-2023 es destaca per la seua nombrosa activitat, una important 

recuperació de la matrícula en infantil, eixides de les agrupacions juvenils i els 

premis aconseguits. 

El present curs 2023-24 continua en aquesta línia, amb objectius clars en educació, 

formació, convivència i promoció. L’escola del CAM de Bétera, treballa de forma 

continuada en oferir la millor formació musical i humana, donant valor al treball de 
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conjunt i cooperatiu, utilitzar les eines correctes per coordinar esforços, motivar als 

futurs músics i convertir-se en una llançadora del talent que arrepleguem. 

Ampliem oferta educativa en especialitat d’Arpa, taller de batucada i metodologia 

Suzuki en les cordes. Una matrícula de rècord i un ambient de ganes i motivació 

per tal d’afrontar una programació anual carregada d’activitats extraordinàries.  

Amb l’activitat habitual al voltant de la festivitat de Santa Cecília i Nadal que implica 

a tots els col·lectius, com el Premi “Pas de Grau”, el Concurs de Dibuix, Concerts, 

Audicions d’aula, Alumnat de professional, Cors... arribem a la fi de 2023 i amb 

il·lusió fem un avanç de les activitats del que resta de curs en 2024, nova Trobada 

d’oboés a València i Bétera, participació en el projecte Escola Canta, una nova 

edició del Ci-Tbon amb participació activa, intercanvis de les agrupacions juvenils, 

audicions de centre en març i juny així com l’estrena del grup de Batucam. Aquestes 

són sols algunes de les moltes activitats que es desenvolupen en un curs acadèmic 

i a les que vos convidem i sempre agraïm la vostra presència per donar-nos suport 

i motivació per a seguir, seguir formant persones i músics i fer valuosa i gran la 

nostra societat del Centre Artístic Musical de Bétera. 

Seguim! 

 

Víctor Gámez Zaragozá 

Director de l’Escola del Centre Artístic Musical de Bétera  
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Acaba de baixar el carrilló del rellotge de la Porta del Sol de Madrid i han sonat les 

dotze campanades… Feliç 2020! 

Després de passar el moment de goig inicial ens parem un segon i mirem cap avant 

i recanalitzem els nostres propòsits incomplits de l'any passat. 

Al meu entendre, hauríem de ser realistes amb estos propòsits i, sobretot, deuríem 

ser sincers amb nosaltres mateixos. De debò, si l'any passat tenies el propòsit de 

deixar de fumar i no el vas aconseguir, potser enguany tampoc ho aconseguisques. 

Redirigix els teus somnis i propòsits. No sabem què ocorrerà en el futur. 

I t'ho dic amb experiència, com a viatger del temps que soc, ja que enguany ens 

trobarem situacions extraordinàries i s'estendran en el temps, més enllà del que 

desitjaríem. 

En fi, tornant a la nostra història, comencem gener amb molts propòsits en les 

nostres ments i amb la il·lusió, sobretot per als més xicotets, els qui caminen 

comptant les hores perquè arriben els Reis Mags d'Orient. 

Enguany, en 2020, els Reis Mags van decidir condicionar les seues corts, carrosses 

i sèquits ambientant-se en Frozen, pel·lícula de Disney. 

Així, vam poder veure fades brillants, grans ossos polars, princeses, rens i per 

damunt de tot, la màgia de SS.MM els REIS MAGS! 
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La nostra Banda de música no va voler perdre's tal majestuosa festa i va 

acompanyar a la comitiva Real posant el ritme i la melodia. Així, encapçalats pel 

nostre abanderat Camilo, van desfilar abrigallant a la comitiva Real i els somnis de 

majors i menors, perquè somiar no té edat. 

 

 

Com a novetat, al llarg de la lectura d'esta revista, trobaràs uns codis QR que et 

faran viatjar cap a un moment temporal concret. Per exemple, a mode de recordatori, 

pose l'enllaç de Betera.com sobre la Cavalcada de Reis Mags del 5 de gener de 

2020: Cavalcada del Reis Mags.  
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Tots els anys ens trobem amb algun músic o música que celebra el ser part del 

Centre Artístic Musical des de fa cinc lustres. I és un gran orgull per part nostra que 

així siga, perquè com es diu en innombrables pel·lícules: és un dels nostres. 

Sens dubte podem encunyar eixa frase sobre una de les nostres agrupacions més 

importants i fonamentals, com és el Cor. 

El nostre Cor complix 25 anys, ni més ni menys. 

Cinc lustres que han donat per a moltes experiències, molts esdeveniments, 

alegries i anècdotes. 

Com quan van participar en el programa de RTVV, “Cantem de cor” i van tindre una 

meravellosa actuació que els va portar fins a la final. 

Lamentablement, no van poder guanyar si bé van aconseguir un meravellós tercer 

lloc. Vols recordar-los?  

Cantem de Cor. 10/11/2010. Duel entre els Cors de Bétera i *Pobla 

de Vallbona. Tu nombre me sabe a yerba.  

 

Cantem de Cor. 30/11/2010. El Coro de Bétera interpreta ABBA en 

la gran final 

 

 

Vint-i-cinc anys donen per a moltes anècdotes i ningú com la seua directora per a 

explicar-nos algunes d'elles. 

Hem entrevistat a Pepa Campos i volem compartir amb vosaltres la xarrada que 

vam tindre. Esperem que us agrade…  

OR
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Estem amb Pepa Cam-

pos, directora del COR. 

Què tal, Pepa? 

Molt bé, gràcies 

Pepa, estem celebrant 

25 anys del COR, Com 

va sorgir el Cor? 

Va sorgir, quasi per 

pròpia necessitat. En el 

conservatori cursàvem 

una sèrie d'assignatu-

res, una de les quals era 

conjunt vocal. De ma-

nera indirecta, la pròpia 

assignatura ens va im-

pulsar a crear el propi 

Cor, com si fora una ex-

tensió. 

Com van ser els princi-

pis? 

Vàrem començar prepa-

rant la missa d´aniver-

sari de la mort de Cris-

tina Arnal, flautista molt 

jove de la banda que va 

faltar 

 Què va ser el més po-

sitiu? 

Jo crec que la nostra 

arribem a un nivell bas-

tant bo. Acoblem i va va 

quedar un vídeo real-

ment bonic. 

I què t'agradaria fer cara 

al futur? 

participació en Cantem 

de Cor va suposar un 

gran moment d'excita-

ció, d'eufòria. De sobte, 

eixíem per la televisió i 

ens veia cantar molta 

més gent del que ens 

veurien a nivell local. 

I quant va durar l'ex-

periència? 

Va durar unes sis set-

manes. La veritat és 

que érem un cor que 

donava molt de joc a ni-

vell televisiu. 

I això? 

Perquè, la veritat és 

que estàvem molt ben 

formats i hi havia molta 

disciplina. En compara-

ció amb altres cors que 

acudien al programa 

amb menys preparació, 

com si l'important no-

més fora eixir en televi-

sió i no el fet de cantar, 

que era el que ens agra-

dava a nosaltres. Per 

eixa raó, ens demana-

ven que preparàrem 

tres cançons, en lloc de 

les dos que demanaven 

a altres  

grups corals. 

Quin diries que és el 

pitjor moment que has 

viscut en el cor? 

Perquè, encara que 

sone contradictori, el 

propi concurs també 

ens va aportar una cosa 

negativa i és que alguns 

membres van sentir que 

necessitaven més, que 

podien aspirar a més i 

això va provocar dife-

rències que van acabar, 

fet i fet, amb l'abandó 

d'un gran nombre dels 

membres del cor, quasi 

la mitat d'este. Va ser 

una gran decepció, la 

veritat. 

Com vau viure el confi-

nament en la 

pandèmia? 

La veritat és que lluny 

de desanimar-nos, ens 

va mantindre bastant 

actius i actives i arri-

bàremem a coordinar-

nos fins i tot, per a gra-

var un vídeo. 

Jo els manava un audio 

dient el que havien de 

cantar i me'l retornaven 

en la seua versió. Els 

anava corregint fins que  

 

{ÒƇłĎŋ ÒŋèŶŶŶ Josepa Campos Aparisi 
Directora del Cor del CAM B®tera 

ƭģ ÒŐǄƑ ĂĎł /l  ĂĎł /Ǔc -ȁƠĎƇÒ 
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Bé, em queda un any 

per a jubilar-me. 

M'agradaria seguir, 

però cantant, no ja diri-

gint. De totes maneres, 

mai se sap… 

Moltes gràcies, Pepa. 

Us desitge el millor. 

Moltes gràcies a tu, una 

forta abraçada. 

 

 

  
A conseqüència de la pandèmia que va portar el COVID-19, el cor es va veure 

obligat a mantindre's confinat, cada membre a la seua casa. 

No obstant això, esta circumstància no va impedir que el cor poguera continuar amb 

la seua activitat. Gràcies a les noves tecnologies i la col·laboració i l'actitud positiva 

dels seus membres, es van coordinar per a poder gravar un vídeo, cantant 

“Lacrymosa, del Rèquiem de Mozart”. 

 

Abans de recordar este gran moment, parlarem un poc sobre l'obra en si. 

El Rèquiem és una obra composta per a una missa de difunts, perquè “rèquiem” 

significa descans. 

Mozart, Wolfang Amadeus, va compondre tres dels huit moviments i la resta els va 

acabar un deixeble seu. 

El “Lacryrimosa” és l'últim moviment de la tercera part de l'obra, del Dies irae (Dia 

de la ira). 
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Mozart va escriure els primers 8 compassos d'esta obra, reflectint en ells el pes de 

la culpabilitat que li venia turmentant en la seua vida. 

El turment de Mozart tenia el seu origen en la seua adolescència. Quan el seu pare 

va veure que el seu fill era molt talentós va voler beneficiar-se a la seua costa i 

Mozart va haver de madurar com un adult sense arribar a ser-ho. 

Va ser enviat a París, juntament amb la seua mare amb la finalitat de guanyar diners 

i enviar-li’ls al seu pare a Àustria. Mozart va fer fortuna fent concerts per tot París, 

si bé era un gran balafiador. 

Mozart vivia a París amb la seua mare en un gran pis, però no es preocupava de 

cuidar-la i tan sols pensava a fer concerts. 

Una vesprada, quan va tornar a casa, Mozart es troba a la seua mare desmaiada 

en el llit, amb símptomes d'hipotèrmia i desnutrició. L'endemà passat, Mozart escriu 

a un amic de la família amb la finalitat d'anar preparant al seu pare de la mala notícia 

que és la defunció de la seua mare. La resposta del pare, en una altra missiva, va 

anar tremendament cruel cap al seu fill: “Tu tenies els teus compromisos, tu estaves 

fora tot el dia i com ella mai feia escarafalls, tu vas tractar la seua malaltia feblement, 

fins que es va convertir en greu, de fet mortal, no es va dir a un metge, quan, per 

descomptat, era massa tard (…) La irrompible cadena de la Divina Providència va 

preservar la vida de la teua mare quan tu vas nàixer, quan realment ella va estar en 

un grandíssim perill pensàvem realment que es moria. Però estava destinada a 

sacrificar-se ella mateixa pel seu fill, en un altre moment i manera.” 

L'ànim de Mozart es va trencar des d'eixe moment i així es reflectix en els últims 

quatre compassos del Llagrimosa: 

   El cor va triar, precisament, esta obra i no una 

altra, per a fer un homenatge a totes les víctimes 

que el maleït *COVID – 19 es va emportar per 

davant. És moment de gaudir del cor… 

En definitiva, celebrem els primers 

25 anys del Cor de Bétera. 25 anys 

d'un Cor amb veus i cors d´or. 
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 Des de 2008 l’Escola del CAM convoca aquests premis amb l’objectiu de motivar 

la dedicació musical i al mateix premiar als talents més destacats que continuen 

d’alguna manera els seus estudis musicals a l’escola, en forma de beca econòmica. 

La participació nombrosa i amb alt nivell en les darreres edicions, complica la 

decisió final que un tribunal, format per professorat del claustre, professionals de la 

societat o persones relacionades amb la nostra societat, ha de determinar, valorant 

de forma positiva sempre la participació en aquest esdeveniment. 

Aquest any, el tribunal el varem conformar: 

Andrés Belmonte Albert, José Vicente León Agustín, Pedro Vicente Alamà 

I, els guanyadors: 

1. Jaime Abraham Fuentes, trompeta 

2. Ana Sáez Amado, trompeta 

3. Josep Aloy Ricart, tuba 

 

Els participants, el tribunal i el director de L’escola 
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Tots els participants, van demostrar el seu talent i valia però, per desgràcia, tan sols 

tres poden guanyar. 

Enhorabona a tots i a totes! 

Premi de dibuix, concurs de Santa Cecília

Al voltant de les activitats de la festivitat de la nostra patrona Santa Cecília cada 

curs es convoca una edició del concurs de dibuix, amb una temàtica musical 

diferent amb l’objectiu de sentir mitjançant altres sentits la música i altra 

manifestació artística fent d’una activitat lúdica, en motivadora i essencial per a la 

formació integral.  

Els guanyadors i guanyadores s’utilitzen durant el curs per dissenyar les portades 

dels programes de mà de les audicions de centre, a més a més s’obsequia amb un 

lot de regals que s’entrega al Concert de Nadal.  

Enhorabona a tots i totes! 

 
Com tots els anys, una peça musical molt coneguda és el tema entorn del qual gira 

el concurs de dibuix. Enguany, la peça musical triada va ser: “El pájaro de fuego” 

d'Igor Stravinski. I, un any més, els nostres alumnes van demostrar tant d’interés 

com creativitat, i així es va veure en les obres presentades i que van resultar 

guanyadores les quals us anem a mostrar a continuació: 

Els guanyadors, el tribunal i el director de L’escola 
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Els autors de les obres són: 

! Aroa García Gil, de Jardí II 

! Empar Porter Monterde, de Iniciació I 

! Marc Martínez Olmo, de Bàsica 

! Ana Campos Morcillo, de Bàsica 

! África Ventura Sansaloni, de 2EE 

! Carlos Marín Martínez, de 2EE 

! Beatriz Aloy Pardo, de 3EE 

! Victoria Loos Aznar, de 4EE 
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